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Toespraak door de Minister-President van de Vlaamse Regering 

Geert BOURGEOIS  

voor de leden van het diplomatieke korps ter gelegenheid van 11 juli    

Brussel, 9 juli 2018 1  

 

 

Mijnheer de voorzitter van het Vlaams Parlement, 

Excellenties, 

Leden van de Vlaamse Regering, 

Collega’s van het Vlaams en Federaal Parlement, 

Geachte genodigden, 

 

Op deze elfde juli 2018 komen we samen om de laatste Vlaamse Feestdag te vieren voor de 

belangrijke verkiezingen van mei 2019. Deze verkiezingen op Vlaams, Federaal en Europees niveau 

komen op een moment waarop de wereld opnieuw op het kruispunt van onderling verbonden 

uitdagingen staat. De globalisering heeft openheid en welvaart gecreëerd, maar heeft de wereld 

ook veel complexer gemaakt en moeilijker te begrijpen omdat hij sterker geïntegreerd is en de 

onderlinge afhankelijkheid is toegenomen. De beleidsbeslissingen van een land kunnen 

verstrekkende gevolgen hebben voor andere landen, regionale blokken en zelfs de wereldhandel. 

 

Vlaanderen is onmiskenbaar een voorbeeld van een deelstaat die de wereldhandel omarmt en 

ervan afhankelijk is voor zijn groei en welvaart. De cijfers spreken voor zich: 

- In 2017 exporteerde Vlaanderen voor het 8ste opeenvolgende jaar voor een recordbedrag 

van 317 miljard euro.  

- Vlaanderen is momenteel de vijftiende exportnatie wereldwijd. 

- Eén op drie banen in Vlaanderen is dan ook gerelateerd aan internationale handel.  

 

Vanzelfsprekend is Vlaanderen met zijn competitieve, hooggespecialiseerde,  innovatieve en open 

economie voor veel investeerders aantrekkelijk.  Dat is zeker een van de redenen waarom 

Vlaanderen in 2017 ook een record bereikte. We trokken meer dan twee miljard euro aan 

rechtstreekse buitenlandse investeringen aan, gespreid over 215 projecten waarbij 5.377 nieuwe 

banen werden gecreëerd. 

 

                                                           
1 Alleen het gesproken woord geldt 
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Vlaanderen gelooft in open markten. Een grondige ex-post evaluatie van de impact van de recente 

EU-handelsakkoorden bevestigde dat ze inderdaad de groei en de welvaart in Vlaanderen 

bevorderen. We vrezen de concurrentie niet, want ze houdt ons alert. Vrijhandel stelt ons in staat 

om te zien wat anderen ontwikkelen, wat anderen doen en voorbereiden. Wij geloven dat 

vrijhandel innovatie stimuleert en ons dwingt om te blijven investeren in O&O, innovatie en 

onderwijs van topkwaliteit in Vlaanderen. Ik heb het al vaak gezegd: naast handel zijn onze enige 

andere groeimotoren in Vlaanderen "human resources" en die zijn alleen te vinden tussen 1,5 en 2 

meter hoogte.  

 

Om al die redenen blijft Vlaanderen sterk geloven in vrijhandel en blijven we een fervent 

voorstander van het multilateraal handelssysteem. Maar we zijn niet naïef. Om iedereen voordeel 

te brengen, moet de vrijhandel de spelregels volgen. De Wereldhandelsorganisatie, met haar unieke 

instrumenten zoals het Trade Policy Review Mechanism en het Dispute Settlement Body heeft ons 

in staat gesteld om de wetten te handhaven en handelsconflicten te vermijden die anders alleen 

via gewapende strijd zouden kunnen worden beslecht. Natuurlijk is het multilateraal 

handelssysteem niet perfect en dringt een modernisering zich op. Dit houdt in dat alle partners 

rond de tafel moeten gaan zitten voor een constructief gesprek. Laten we de 

Wereldhandelsorganisatie samen moderniseren. 

 

Vlaanderen gelooft in de toegevoegde waarde van de Europese Unie. We hebben onze Visie op de 

toekomst van de Europese Unie voorgesteld, waarin we pleiten vóór de EU, want ze is de 

belangrijkste hefboom voor het buitenlandse en internationale handelsbeleid van Vlaanderen.  

 

Geen enkele EU-lidstaat is groot genoeg om in zijn eentje wereldwijde uitdagingen het hoofd te 

bieden, zoals:  

- migratie,  

- de klimaatverandering,  

- de financiële stabiliteit, 

- veiligheid en defensie,    

- het bevorderen van de vrede, het naleven van de wetten  

- en het respect voor de mensenrechten.  

 

Dat geldt ook voor onze internationale handelsgeschillen. Dit is ook de reden waarom de Europese 

lidstaten in 1958 besloten om de Europese Unie exclusief bevoegd te maken voor 

handelsgerelateerde aspecten. Een handelsbeleid dat alleen naar nationale elementen kijkt, is 

gedoemd te mislukken en zou zoveel disruptie kunnen veroorzaken dat het tot conflicten zou 

kunnen leiden.   

 

Daarom ben ik blij dat de Raad van de Europese Unie heeft beslist het Singapore-advies van het 

Europees Hof van Justitie onverkort te volgen en vrijhandelsakkoorden en 

investeerdersbeschermingsovereenkomsten voortaan te splitsen in toekomstige EU-

handelsovereenkomsten. 

 

Vlaanderen gelooft niet alleen dat handel "vrij" moet zijn, hij moet ook "eerlijk" zijn. Doorheen de 

geschiedenis hebben sommigen altijd gedacht dat handelsonevenwichten gemakkelijk kunnen 

worden gecorrigeerd met unilaterale acties. Unilateralisme heeft echter altijd geleid tot 

tegenreacties en een negatieve spiraal van vergelding. Ik wil uiting geven aan de bezorgdheid van 
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Vlaanderen over de unilaterale acties van de Verenigde Staten van Amerika, een van onze beste 

vrienden en een jarenlange bondgenoot. Niet alleen over de terugtrekking uit het klimaatakkoord 

van Parijs, maar ook over het feit dat de NAFTA- en EU-partners als een bedreiging voor de 

Amerikaanse 'nationale veiligheid' worden beschouwd. Zowel in het Vlaams Parlement als in 

verschillende bilaterale bijeenkomsten heb ik consequent gepleit voor een nieuwe trans-Atlantisch 

partnerschap dat 'vrije' en 'eerlijke' handel omvat. Zelfs in de huidige situatie zal ik een dergelijk 

sterk economisch partnerschap met de Verenigde Staten blijven verdedigen. We begrijpen echter 

de zorgen van president Trump.  

 

Ook wij merken dat sommigen nog steeds denken dat het oversubsidiëren van de productie en 

het dumpen van goederen op buitenlandse markten ongehinderd kunnen worden voortgezet.  

 

Onze handelsregels moeten dus worden aangepast, zodat alle partners afzien van het nastreven 

van een dergelijk beleid. Maar om dat te realiseren moeten we samenwerken en de multilaterale 

samenwerking versterken, niet afbouwen.  

 

Daarom steunt Vlaanderen de EU in haar inspanningen om de Wereldhandelsorganisatie (WTO) 

een nieuwe dynamiek te geven.  

- We moeten de Wereldhandelsorganisatie de instrumenten geven om met de moderne 

handel om te gaan.  

- Moderne handelsregels en -normen ontwikkelen en de naleving ervan garanderen is 

essentieel om een gelijk speelveld voor onze bedrijven te creëren. 

 

Daarom staan we ook achter het beleid van de Europese Unie om met partners in verschillende 

multilaterale fora samen te werken om het probleem van 'overcapaciteit' en de 'schending van 

intellectuele eigendomsrechten' aan te pakken.  

 

We verwelkomen de EU-maatregelen om moderne handelsbeschermingsinstrumenten in te voeren,  

en herbalanceringsmaatregelen te nemen tegen alle illegale tariefverhogingen die in strijd zijn met 

de WTO-regels.  

 

Vlaanderen is ook actief betrokken bij het initiatief om een 'Europees kader' uit te werken waarin 

de EU en haar lidstaten informatie kunnen uitwisselen om buitenlandse investeringen in 

strategische sectoren te screenen. Het doel is het garanderen van de nationale veiligheid en de 

openbare orde en toch resoluut open blijven staan voor vrije handel.  

 

Voor Vlaanderen is het cruciaal om ‘te beschermen zonder protectionisme’. Daarom willen we ook 

die landen verdedigen die minder goed zijn uitgerust om de vruchten van de handel te plukken. 

Mijn regering is van mening dat vrijhandelsakkoorden de eerbiediging van de mensenrechten ter 

plaatse moeten helpen verbeteren; steunt het onderhandelen van ambitieuze hoofdstukken inzake 

duurzame ontwikkeling in vrijhandelsakkoorden en streeft ernaar de naleving van de 

fundamentele internationale arbeids- en milieunormen te bevorderen. We mogen onze 

standaarden niet verlagen via de handel! 

 

Een voorbeeld van deze goede aanpak is dat de juridische controle van het EU-Vietnam 

vrijhandelsverdrag tot mijn genoegen twee weken geleden kon worden afgerond omdat er 
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"duidelijke verbintenissen werden aangegaan om de mensenrechten en de internationale 

arbeidsverdragen te respecteren".   

 

Naast de nieuwe 'Trade for All'-strategie op EU-niveau, wil Vlaanderen een voorloper zijn in het 

ontsluiten van het volledige duurzame ontwikkelingspotentieel van de privésector: 

- Flanders Investment & Trade stelde onlangs richtlijnen op voor bedrijven om de duurzame 

ontwikkelingsdoelstellingen van de Verenigde Naties te helpen realiseren.  

- Om hierop verder te gaan zal ik in december van dit jaar een topconferentie over bedrijven 

en mensenrechten organiseren.  

 

Het doel van deze conferentie is beste praktijken uit te wisselen over het gebruik van nieuwe 

technologieën voor meer transparantie en respect voor de mensenrechten in de gehele 

toeleveringsketen. Ik hoop dat ook u iets van onze aanpak kunt leren. 

 

Het beste voorbeeld tot nu toe van een modern handelsakkoord met een ambitieus hoofdstuk 

over duurzame ontwikkeling is CETA: de Brede Economische Handelsovereenkomst tussen de EU 

en Canada. Daarom, en vanwege de wederzijdse economische voordelen die CETA zal genereren, 

ben ik er trots op dat het Vlaams Parlement CETA al heeft goedgekeurd. Dit is een zeer positief 

signaal voor Canada, onze Canadese partnerprovincies en de 14 EU-lidstaten die hun 

ratificeringsproces nog moeten afronden. In dat opzicht ben ik blij dat ook het Oostenrijkse EU-

voorzitterschap CETA precies een week geleden goedgekeurd heeft. CETA is een state-of-the-art 

“vrije” en “eerlijke” handelsovereenkomst en een model voor andere toekomstige 

vrijhandelsakkoorden. Daarom ben ik ervan overtuigd dat de ratificatie van CETA ook een meer 

geostrategisch belang heeft. Uiteindelijk gaat het om het handhaven van een vrij, eerlijk en 

duurzaam handelsmodel.  

 

We hopen dat we de andere moderne handelsverdragen met Japan, Singapore, Mexico en Vietnam 

nu zo snel mogelijk zullen kunnen in werking treden: 

- Tijdens mijn ontmoetingen met de Vietnamese premier en de ministers van Handel en 

Industrie op mijn recente handelsmissies in Vietnam gaven beiden blijk van een grote 

bereidheid om zo snel mogelijk verder te gaan. Zoals gezegd, is de juridische controle nu 

voltooid.  

- We hopen ook de onderhandelingen met MERCOSUR en Chili zo snel mogelijk af te ronden. 

- Verder hopen we op een snelle onderhandeling met Australië en Nieuw-Zeeland, twee 

landen waarmee Vlaanderen intensieve economische en historische banden heeft.  

- We kijken ook uit naar de onderhandelingen tussen de EU en andere ASEAN-partijen en 

andere landen.  

- Tot slot ben ik natuurlijk vooral blij dat het handelsverdrag tussen de EU en Japan 

binnenkort zal worden ondertekend.  

 

Sta mij toe mijn oprechte deelneming en medeleven te betuigen met het Japanse volk en de 

Japanse regering na de zware regens die de streek van Hiroshima hebben getroffen. 

 

Uit een recente wereldwijde bevraging van een van de "Grote Vier" consultants bij 1.300 CEO's 

blijkt dat 55% van hen de toename van het economisch protectionisme in de wereld als de 

grootste bedreiging voor de toekomstige groei van hun bedrijf beschouwen. In dit verband wil ik 

uw aandacht vestigen op een specifiek dossier, namelijk de brexit.  
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Doorheen de geschiedenis zien we dat Vlaanderen welvarend is als het VK welvarend is. We hebben 

een unieke en gekoesterde relatie met het VK. Ze gaat terug tot de Grote Oorlog en het Koninklijk 

Privilege van 1666, dat vijftig Brugse vissers voor eeuwig toegang geeft tot de Britse wateren en 

zelfs tot de Guldensporenslag, tevens de referentie voor de Vlaamse Feestdag die we vandaag 

vieren.  

 

We respecteren de Britse stem voor de brexit en dus moeten we onze relatie herdefiniëren. Dat is 

geen eenvoudige opdracht. De rode lijnen van de Britse regering laten niet veel opties toe. Maar 

net als in 1302 hecht Vlaanderen veel belang aan de handel met het VK - en we willen dat die zo 

soepel mogelijk verloopt. 

 

Vlaanderen wil een handelsvriendelijke brexit, en dat betekent: 

- een ambitieus, diepgaand en breed vrijhandelsakkoord,  

- een plus-verdrag met nauwe samenwerking op zoveel mogelijk beleidsterreinen. 

 

De klok tikt echter en ik hoop oprecht dat de komende 17 weken goed zullen worden gebruikt om 

tot een "slimme" brexit te komen. In dit verband wil ik benadrukken dat het op verzoek van 

Vlaanderen was dat ons land de Europese Raad van 28 juni ervan overtuigde er duidelijk aan te 

herinneren dat “als de standpunten van het VK zouden evolueren, de Unie bereid zou zijn haar 

aanbod te heroverwegen.”   

 

Ik verwelkom dan ook het omvattende voorstel van de Britse regering van vorige vrijdag dat in 

de richting gaat van de "handelsvriendelijke" Brexit waarvan de Vlaamse Regering voorstander is.  

We zullen het lang verwachte Witboek met grote aandacht bestuderen en onderzoeken of het 

voorstel:  

- toekomstgericht is, 

- ondubbelzinnig, 

- en of het werkbare oplossingen mogelijk maakt voor ondernemingen en havens. 

 

Uiteindelijk twijfelt Vlaanderen er niet aan dat, ook na de brexit, het Verenigd Koninkrijk de 

belangrijkste partner van de EU zal blijven voor het verdedigen van een gemoderniseerd 

multilateraal handelssysteem met respect voor de regelgeving en voor de internationale normen 

op het gebied van bescherming, arbeid en milieu. Er is immers veel meer dat ons bindt dan dat 

ons scheidt.  

 

Tot slot wil ik de hoop uitspreken dat we alles wat onenigheid tussen ons kan veroorzaken, zullen 

overwinnen en dat we het vertrouwen en de stabiliteit tussen alle partners kunnen herbevestigen.  

Vlaanderen is en blijft een open economie die constructief met al haar partners wil samenwerken.  

Vlaanderen heeft uit het eigen verleden geleerd dat we grote verdeeldheid en internationale 

uitdagingen alleen samen kunnen overwinnen. 

 

Ik wil u oprecht danken voor uw aanwezigheid vandaag om samen de Vlaamse Feestdag te vieren  

en ik verzoek u om mijn boodschap van vertrouwen in een vrije en eerlijke handel, in 

multilateralisme en in een constructieve dialoog over te brengen aan uw hoofdsteden en 

organisaties. 
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Discours du Ministre-Président du Gouvernement flamand  

Geert BOURGEOIS 

   à l’adresse des membres du corps diplomatique à l’occasion du 11 juillet     

    Bruxelles, le 9 juillet 20182  

 

 
Monsieur le Président du Parlement flamand, 

Excellences, 

Membres du Gouvernement flamand, 

Collègues du Parlement flamand et fédéral, 

Chers invités, 

 

Nous sommes réunis en ce 11 juillet 2018 pour célébrer la dernière fête de la Communauté flamande 

avant l’importante échéance électorale de mai 2019. Ces élections, qui se tiendront à la fois à 

l’échelle de la Flandre, de l’État fédéral et de l’Union européenne, arriveront à un moment où le 

monde doit à nouveau faire face à des enjeux interconnectés. La mondialisation est source 

d’ouverture et de prospérité, mais elle a aussi contribué à rendre notre monde plus complexe et 

plus difficile à comprendre avec toujours plus d’intégration et d’interdépendances. Les décisions 

politiques prises dans un pays peuvent avoir des conséquences considérables dans d’autres états, 

blocs régionaux et, bien entendu, sur le commerce mondial. 

 

La Flandre est un exemple indéniable d’état fédéré qui s’est voué au commerce mondial et dont la 

croissance et la prospérité en dépendent. Les chiffres parlent d’eux-mêmes:  

- en 2017, la Flandre a réalisé pour la 8e année consécutive des exportations record estimées 

à 317 milliards d’euros.  

- À l’heure actuelle, la Flandre se hisse à la quinzième place dans le classement mondial des 

nations qui exportent le plus. 

- Un emploi sur trois en Flandre est lié au commerce international.  

Il va sans dire que la Flandre, grâce à son économie compétitive, hautement qualifiée, innovante 

et ouverte attire un grand nombre d’investisseurs. C’est même certainement une des raisons pour 

lesquelles la Flandre a également battu un record en 2017 en captant plus de deux milliards d’euros 

d’investissements étrangers directs, répartis sur plus de 215 projets et en créant 5.377 nouveaux 

emplois. 

 

                                                           
2 Seul le texte prononcé fait foi 
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La Flandre croit aux marchés ouverts. Une évaluation ex-post approfondie de l’impact des accords 

commerciaux de l’UE récemment conclus confirme que ces accords commerciaux contribuent à la 

croissance et à la prospérité de la Flandre. Nous ne craignons pas la concurrence, parce qu’elle 

stimule notre vigilance. Le libre-échange nous permet de voir ce que développent les autres, ce 

qu’ils font, ce qu’ils préparent. Nous avons la conviction que le libre-échange stimule l’innovation 

tout en nous incitant à continuer d’investir dans la recherche et le développement, l’innovation et 

l’enseignement de haut niveau en Flandre. Comme je le dis souvent : en dehors du commerce, nos 

seuls autres moteurs de croissance en Flandre sont les ressources humaines. Et cela, on ne peut le 

trouver qu’à une hauteur comprise entre un mètre cinquante et deux mètres. 

 

C’est pour toutes ces raisons que la Flandre continue à croire dur comme fer aux vertus du libre-

échange et qu’elle est une ardente défenseuse du système de commerce multilatéral. Mais nous ne 

sommes pas des partisans naïfs du libre-échange pour autant. Pour que le libre-échange profite à 

tous, il y a des règles à respecter. L’Organisation mondiale du commerce propose des outils uniques 

en leur genre comme le mécanisme d’examen des politiques commerciales et son Organe de 

règlement des différends qui nous ont permis de faire respecter l’état de droit et d’éviter des 

conflits commerciaux qui ne pourraient autrement être résolus que par les armes. Il va de sans 

dire que le système de commerce multilatéral est perfectible et qu’une modernisation de ce 

système est plus que nécessaire. Pour ce faire, tous les partenaires doivent s’asseoir autour de la 

table pour prendre part à une discussion constructive. C’est en agissant ensemble que nous 

pourrons moderniser l’Organisation mondiale du commerce. 

 

La Flandre est convaincue du fait que l’Union européenne génère de la valeur. Nous avons présenté 

notre vision du futur de l’Union européenne, dans laquelle nous nous faisons l’avocat de cette 

institution, qui constitue le plus important levier de la politique commerciale étrangère et 

internationale de la Flandre.  

 

Aucun État membre de l’Union européenne n’a les reins assez solides pour affronter seul les défis 

qui se présentent à l’échelle mondiale, comme:  

- la migration,  

- le changement climatique,  

- la stabilité financière, 

- la sécurité et la défense,    

- la promotion de la paix, le respect de l’état de droit,  

- et le respect des droits humains en soi.  

 

Il en est de même en matière de commerce international. C’est pour cette raison aussi que les États 

membres décidèrent, dès 1958, d’accorder à l’Union européenne la compétence exclusive en matière 

de commerce. Une politique commerciale qui tiendrait uniquement compte des facteurs nationaux 

est vouée à l’échec et pourrait créer des bouleversements tels qu’un conflit deviendrait inévitable.   

 

C’est pourquoi je suis ravi que le Conseil de l’Union européenne ait décidé de suivre intégralement 

l’avis de la Cour de justice européenne concernant le traité signé avec Singapour en séparant les 

accords de libre-échange et les accords de protection de l’investisseur dans les prochains traités 

commerciaux de l’UE. 
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La Flandre a la conviction que le commerce se doit d’être non seulement “libre”, mais aussi 

“equitable”. Tout au long de l’histoire, il s’est toujours trouvé des gens pour penser que les 

déséquilibres commerciaux pouvaient facilement être corrigés en entreprenant des actions 

unilatérales. L’unilatéralisme a toutefois toujours suscité des réactions hostiles et entraîné les 

protagonistes dans une spirale négative de représailles. Je souhaite exprimer ici l’inquiétude que 

ressent la Flandre à la suite des actions unilatérales prises par les États-Unis d’Amérique, qui sont 

cependant l’un de nos meilleurs amis et un allié de longue date. Il ne s’agit pas seulement de son 

retrait de l’Accord de Paris sur le climat, mais aussi le fait de considérer l’ALÉNA et les partenaires 

de l’UE comme une menace pour la “sécurité nationale” des États-Unis d’Amérique. Tant au 

Parlement flamand que dans différentes rencontres bilatérales, je n’ai eu de cesse de plaider en 

faveur d’un nouveau partenariat transatlantique qui comprendrait des volets dédiés au libre-

échange et au commerce équitable. Malgré la situation actuelle, je continuerai à me poser en 

défenseur d’un solide partenariat économique avec les États-Unis. Nous comprenons néanmoins 

les inquiétudes du Président Trump.  

 

Nous aussi, nous avons remarqué que certaines personnes semblent encore croire que 

subventionner exagérément la production, et que le dumping de marchandises sur les marchés 

étrangers sont des pratiques qui peuvent perdurer sans que cela porte à conséquence.  

 

Il est par conséquent nécessaire de faire évoluer nos règles commerciales pour que l’ensemble des 

partenaires s’abstienne de poursuivre ce type de politique. Mais pour ce faire, il nous faut 

impérativement travailler de concert et renforcer la coopération multilatérale – pas nous en 

retirer.  

 

C’est dans cette optique que la Flandre soutient l’Union européenne dans ses efforts pour 

redynamiser l’Organisation mondiale du commerce (OMC).  

- Nous devons doter l’OMC des instruments lui permettant de gérer le commerce tel qu’il se 

pratique aujourd’hui.  

- Il est essentiel de développer des règles commerciales modernes et normalisées et de veiller 

à ce que ces règles soient respectées afin de garantir l’égalité des chances pour nos 

entreprises. 

 

C’est pourquoi nous sommes aux côtés de l’Union européenne pour travailler avec des partenaires 

dans différents forums multilatéraux en vue de traiter le problème de ‘surcapacité’ et de ‘violation 

des droits de propriété intellectuelle’.  

 

Nous saluons les mesures prises par l’UE. En effet elles nous dotent d’instruments de défense du 

commerce moderne et elles mettent en œuvre des mesures de rééquilibrage contre toutes les 

hausses tarifaires illégales et contraires aux règles édictées par l’OMC.  

 

De même, la Flandre est activement engagée dans l’initiative qui consiste à travailler hors du cadre 

européen et qui permet à l’UE et ses États membres d’échanger des informations afin de passer 

au crible les investissements étrangers dans les secteurs stratégiques, et ce, en vue de garantir la 

sécurité nationale et de préserver l’ordre public tout en restant résolument ouvert au commerce 

libre.  
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Il est essentiel pour la Flandre de savoir ‘se protéger sans faire preuve de protectionnisme’. C’est 

pour cette raison que nous nous engageons aussi à défendre les pays les moins avantagés pour 

profiter des bénéfices du commerce. Mon gouvernement a la conviction que les accords de libre-

échange devraient aider à renforcer le respect des droits humains dans la pratique; soutient les 

discussions concernant l’intégration de chapitres ambitieux sur le développement durable dans 

les accords de libre-échange et cherche à promouvoir le respect des normes fondamentales 

internationales en matière de travail et d’environnement. Le commerce ne peut en aucun cas servir 

à un abaissement des normes! 

 

Pour citer un exemple de cette bonne approche, je me réjouis du fait qu’il y a de cela deux 

semaines à peine, l’examen juridique de l’accord commercial entre l’UE et le Vietnam ait pu être 

mené à terme, car “des engagements clairs pour le respect des droits humains et des conventions 

internationales du travail” ont été pris.   

 

En complément de la nouvelle approche ‘Commerce pour tous’ à l’échelle de l’UE, la Flandre 

souhaite être pionnière en débloquant tout le potentiel que peut offrir le secteur privé dans le 

domaine du développement durable: 

- il y a peu, Flanders Investment & Trade a fourni aux entreprises des directives visant à 

s’engager pour les objectifs fixés par les Nations Unies en matière de développement 

durable.  

- Dans la même optique, j’organiserai en décembre de cette année une conférence de haut 

niveau sur le sujet des affaires et ses droits humains.  

 

Le but de cette conférence sera d’échanger les meilleures pratiques dans l’usage des nouvelles 

technologies pour plus de transparence et de respect des droits humains à travers toute la chaîne 

d’approvisionnement. J’espère que vous pourrez également tirer les enseignements de notre 

approche. 

 

Le meilleur exemple en date d’un accord commercial moderne comprenant un volet 

développement durable ambitieux est le CETA, l’accord économique et commercial global qui lie 

l’UE et le Canada. C’est pourquoi, en plus des avantages économiques bilatéraux qu’offrira cet 

accord, que je suis fier que le Parlement flamand ait déjà approuvé le CETA. C’est un signal très 

positif que nous envoyons en direction du Canada, des provinces canadiennes partenaires et des 

14 États membres de l’UE qui n’ont pas encore terminé leur procédure de ratification. À cet égard, 

je salue la présidence autrichienne de l’UE qui a ratifié le CETA il y a tout juste une semaine. Le 

CETA est un accord de libre-échange et de commerce équitable qu’on pourrait qualifier de “dernier 

cri” et qui servira de modèle aux accords de libre-échange à venir. C’est pourquoi je suis convaincu 

que la ratification du CETA revêt également une importance plus géostratégique. En fin de compte, 

l’objectif est de préserver un modèle de libre-échange et de commerce durable et équitable. 

   

Nous avons maintenant bon espoir de pouvoir mettre en œuvre aussi tôt que possible les autres 

accords commerciaux modernes avec le Japon, Singapour, le Mexique et le Vietnam: 

- lors de mes entrevues avec le Premier ministre vietnamien et les ministres du 

Commerce et de l’Industrie à l’occasion de mes récentes visites commerciales au 

Vietnam, les parties prenantes ont témoigné de leur volonté à commencer au plus tôt. 

Comme je l’ai déjà dit, l’examen juridique est à présent terminé.  
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- Nous espérons également conclure dans les meilleurs délais les négociations avec le 

Mercosur et le Chili.  

- De plus, nous espérons une négociation rapide avec l’Australie et la Nouvelle-Zélande, 

deux pays avec lesquels la Flandre entretient des liens économiques et historiques 

forts.  

- Nous attendons également avec impatience que les négociations entre l’UE et des 

membres de l’ASEAN et d’autres pays aient lieu.  

- Enfin, je suis tout particulièrement ravi à l’idée que la signature de l’accord commercial 

entre l’UE et le Japon se fera prochainement.  

 

Je tenais à ce propos à exprimer toute ma compassion et à adresser mes sincères condoléances 

au peuple et au gouvernement japonais à la suite des pluies torrentielles qui se sont abattues 

récemment sur la région d’Hiroshima. 

 

Il ressort d’une étude menée à l’échelle mondiale par l’un des quatre plus gros cabinets de conseil 

auprès de 1.300 PDG que 55 % de ces capitaines d’industrie pensent que la menace d’une 

recrudescence du protectionnisme économique à travers le monde est la plus grande menace pour 

la croissance de leur activité dans le futur. C’est dans ce contexte que je tenais à attirer votre 

attention sur un sujet en particulier, à savoir le Brexit.  

 

Historiquement, quand le Royaume-Uni prospère, la Flandre prospère aussi. Nous entretenons une 

relation forte et unique avec le Royaume-Uni. Cela remonte à la Grande Guerre et au privilège 

royal de 1666 qui accorda à cinquante pêcheurs de Bruges l’accès ‘éternel’ aux eaux territoriales 

britanniques et plus loin même à la bataille des éperons d’or, dont la date anniversaire a été choisie 

pour la fête de la Communauté flamande que nous célébrons aujourd’hui.  

 

Pour respecter le vote des Britanniques sur le Brexit, nous nous voyons contraints de redéfinir 

notre relation. La tâche n’a rien de facile. Les lignes rouges tracées par le gouvernement du 

Royaume-Uni n’offrent pas une grande marge de manœuvre. Mais la Flandre, tout comme en 1302, 

tient particulièrement à ce que les échanges commerciaux avec le Royaume-Uni puissent s’établir 

avec le moins de heurts possible. 

 

La Flandre appelle de ses vœux un Brexit ouvert aux échanges commerciaux et qui comprendrait: 

- un vaste accord de libre-échange ambitieux,  

- un ‘traité plus’ assorti d’une coopération étroite dans autant de domaines que possible. 

 

Mais le temps passe inexorablement et j’espère de tout cœur que les 17 prochaines semaines seront 

mises à profit pour aboutir à un Brexit ‘intelligent’. À ce propos, je tenais à souligner que c’est à 

la demande de la Flandre que notre pays a persuadé le Conseil de l’UE du 28 juin de rappeler sans 

équivoque que “si la position du Royaume-Uni venait à évoluer, l’Union européenne serait prête à 

reconsidérer son offre.”  

 

Je salue par conséquent la proposition d’ensemble formulée vendredi dernier par le gouvernement 

britannique et qui s’oriente vers un Brexit “favorable aux échanges commerciaux”, ce que le 

gouvernement flamand ne peut qu’approuver. Nous procéderons à l’analyse du tant attendu Livret 

Blanc avec le plus grand intérêt et déterminerons si cette proposition: 

- est à l’épreuve du temps; 

- écarte tout ambiguïté; 
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- et permet d’envisager des solutions réalisables pour les entreprises et les ports. 

 

En fin de compte, la Flandre n’a aucun doute sur le fait que, même après le Brexit, le Royaume-

Uni restera également le partenaire le plus précieux de l’UE dans la défense d’un système 

commercial multilatéral modernisé respectant l’état de droit et les normes internationales en 

matière de protection, de travail et d’environnement. Après tout, il y a bien plus de choses qui 

nous unissent que de choses qui nous séparent. 

 

Permettez-moi de conclure en vous disant que je nourris l’espoir que nous parviendrons à 

surmonter tout ce qui pourra perturber notre relation et que nous serons capables de confirmer 

la confiance et la stabilité entre toutes les parties prenantes. La Flandre est et restera une 

économie ouverte qui souhaite s’allier de manière constructive avec tous ces partenaires. La 

Flandre a également su tirer les leçons de sa propre histoire et sait d’expérience que le seul moyen 

de surmonter les grandes divisions et les défis internationaux est de le faire ensemble. 

 

Je vous remercie sincèrement pour votre présence aujourd’hui pour célébrer ensemble la fête de 

la Communauté flamande et je fais appel à vous pour que vous entendiez mon message de 

confiance en un commerce libre et équitable, dans le multilatéralisme et dans un dialogue 

constructif, une fois que vous serez de retour dans vos capitales et vos organisations respectives. 
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    Rede von Ministerpräsident der Flämischen Regierung  

Geert BOURGEOIS 

vor den Mitgliedern des diplomatischen Korps anlässlich des 11. Juli 

Brüssel, 9. Juli 2018 3   

 

 
Sehr geehrter Vorsitzender des Flämischen Parlaments, 

sehr geehrte Exzellenzen, 

sehr geehrte Mitglieder der Regierung von Flandern, 

sehr geehrte Kolleginnen und Kollegen aus dem flämischen und föderalen Parlament, 

sehr geehrte Gäste 

 

 

Wir versammeln uns an diesem 11. Juli 2018 zur Feier des letzten Feiertags Flanderns vor den 

wichtigen Wahlen im Mai 2019. Diese Wahlen auf flämischer, föderaler und europäischer Ebene 

werden zu einem Zeitpunkt stattfinden, da sich die Welt erneut am Scheideweg von miteinander 

verbundenen Herausforderungen befindet. Die Globalisierung hat Offenheit und Wohlstand 

geschaffen, aber sie hat die Welt auch viel komplexer und komplizierter gemacht, da die Welt 

stärker integriert und voneinander abhängig geworden ist. Politische Entscheidungen, die in einem 

Land getroffen werden, können andere Staaten, regionale Blöcke und sogar den Welthandel 

ernsthaft beeinträchtigen. 

 

Flandern ist zweifellos ein Beispiel für einen Teilstaat, der den Welthandel begrüßt und für die 

Schaffung von Wachstum und Wohlstand auf ihn angewiesen ist. Die Zahlen sprechen für sich: 

- 2017 erzielte Flandern mit seinen Exporten im achten Jahr in Folge einen neuen Rekord 

im Wert von 317 Milliarden Euro.  

- Heute ist Flandern die fünfzehnte Exportnation weltweit. 

- Jeder dritte Arbeitsplatz in Flandern ist mit dem internationalen Handel verbunden.  

 

Es versteht sich von selbst, dass Flandern mit seiner wettbewerbsfähigen, hochqualifizierten, 

innovativen und offenen Wirtschaft für viele Investoren attraktiv ist. Dies ist sicherlich einer der 

Gründe, warum Flandern im Jahr 2017 einen weiteren Rekord erzielt hat über zwei Milliarden Euro 

an ausländischen Direktinvestitionen, verteilt auf 215 Projekte und Schaffung von 5.377 neuen 

Arbeitsplätzen. 

                                                           
3 Es gilt das gesprochene Wort 
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Flandern glaubt an offene Märkte. Eine eingehende Ex-post-Bewertung der Auswirkungen von 

kürzlich geschlossenen EU-Handelsabkommen bestätigte, dass diese Handelsabkommen Wachstum 

und Wohlstand in Flandern fördern. Wir fürchten uns nicht vor Wettbewerb, denn dieser lässt uns 

wachsam bleiben. Durch den Freihandel können wir sehen, was andere entwickeln, was andere 

tun und vorbereiten. Wir glauben, dass der Freihandel die Innovation vorantreibt und uns zwingt, 

weiterhin in F&E, Innovation und hochkarätige Bildung in Flandern zu investieren. Wie ich oft sage: 

Neben dem Handel sind unsere einzigen Wachstumsmotoren in Flandern die „Humanressourcen“, 

die nur in einer Höhe von 1,5 bis 2 Metern zu finden sind. 

 

Aus all diesen Gründen bleibt Flandern ein starker Anhänger des Freihandels und ein entschiedener 

Befürworter des multilateralen Handelssystems. Aber wir sind keine naiven Anhänger des 

Freihandels. Um allen zugute zu kommen, muss der Freihandel nach den Regeln erfolgen. Die 

Welthandelsorganisation mit ihren einzigartigen Elementen wie der Mechanismus zur Überprüfung 

der Handelspolitik und das Streitbeilegungsgremium hat es uns ermöglicht, die Rechtsstaatlichkeit 

zu wahren und Handelskonflikte zu vermeiden, die sonst nur durch Waffengewalt beigelegt werden 

könnten. Selbstverständlich ist das multilaterale Handelssystem nicht perfekt und bedarf zweifellos 

einer Modernisierung. Dies setzt voraus, dass alle Partner am Tisch eine konstruktive Haltung 

einnehmen. Lassen Sie uns gemeinsam die Welthandelsorganisation modernisieren. 

 

Flandern glaubt an den Mehrwert der Europäischen Union. Wir haben unsere Vision von der 

Zukunft der Europäischen Union vorgestellt, in der wir uns für die EU einsetzen, da sie der 

wichtigste Hebel für die Außen- und Außenhandelspolitik Flanderns ist.  

 

Kein EU-Mitgliedsstaat ist groß genug, um sich allein globalen Herausforderungen zu stellen wie  

- Migration,  

- Klimawandel,  

- finanzielle Stabilität, 

- Sicherheit und Verteidigung,    

- Förderung von Frieden und Achtung der Rechtsstaatlichkeit  

- sowie Achtung der Menschenrechte.  

 

Dies gilt auch für unsere internationalen Handelsangelegenheiten. Das ist auch der Grund, warum 

die europäischen Mitgliedsstaaten bereits 1958 beschlossen haben, die Europäische Union 

ausschließlich für Handelsfragen zuständig zu machen. Ein Handelskonzept, das nur nationale 

Elemente berücksichtigt, ist zum Scheitern verurteilt und könnte so viele Störungen verursachen, 

dass es zu Konflikten führen könnte.   

 

Daher bin ich froh, dass der Rat der EU beschlossen hat, das Singapur-Gutachten des Europäischen 

Gerichtshofes in vollem Umfang zu nutzen und in künftigen EU-Handelsabkommen 

Freihandelsabkommen und Investitionsschutzabkommen zu trennen. 
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Nicht nur Flandern ist der Ansicht, dass der Handel „frei“ sein sollte und auch „fair“. Im Laufe der 

Geschichte haben einige immer geglaubt, dass Handelsungleichgewichte leicht durch einseitige 

Maßnahmen korrigiert werden können. Allerdings hat der Unilateralismus immer Gegenreaktionen 

und eine negative Spirale der Vergeltung ausgelöst.  

 

Ich möchte die Besorgnis Flanderns über die einseitigen Maßnahmen der Vereinigten Staaten von 

Amerika, eines unserer besten Freunde und langjährigen Verbündeten, zum Ausdruck bringen. 

Nicht nur über den Rückzug aus dem Pariser Klimaabkommen, sondern auch darüber, dass die 

NAFTA- und EU-Partner als eine Bedrohung für die US-amerikanische „nationale Sicherheit“ 

angesehen werden. Sowohl im Flämischen Parlament als auch bei verschiedenen bilateralen 

Treffen habe ich mich stets für eine neue transatlantische Partnerschaft eingesetzt, die „freien“ 

und „fairen“ Handel beinhaltet. Selbst in der gegenwärtigen Situation werde ich mich weiterhin 

für eine solch starke Wirtschaftspartnerschaft mit den USA einsetzen. Wir verstehen jedoch die 

Bedenken von Präsident Trump.  

 

Auch wir stellen fest, dass eine Übersubventionierung der Produktion und Dumping auf 

ausländischen Märkten ohne Folgen weitergehen können.  

 

Unsere Handelsregeln müssen sich also so entwickeln, dass alle Partner von einer solchen Politik 

Abstand nehmen. Dazu müssen wir jedoch zusammenarbeiten und die multilaterale 

Zusammenarbeit verstärken und nicht aufgeben.  

 

Daher unterstützt Flandern die EU in ihren Bemühungen um eine Belebung der 

Welthandelsorganisation (WTO): 

- Wir müssen die Welthandelsorganisation mit den Instrumenten für den modernen Handel 

ausstatten.  

- Die Entwicklung moderner Handelsregeln und -standards und die Gewährleistung ihrer 

Einhaltung sind unerlässlich, um gleiche Wettbewerbsbedingungen für unsere 

Unternehmen zu schaffen.  

 

Deshalb stehen wir auch der Europäischen Union bei, mit Partnern in verschiedenen multilateralen 

Foren zusammenzuarbeiten, um das Problem der „Überkapazität“ und der „Verletzung der Rechte 

an geistigem Eigentum“ anzugehen.  

 

Wir begrüßen die Maßnahmen der EU, die moderne handelspolitische Schutzinstrumente 

annehmen und Ausgleichsmaßnahmen gegen alle ungesetzlichen und mit der WTO unvereinbaren 

Zollerhöhungen umsetzen.  

 

Flandern beteiligt sich ebenfalls aktiv an der Initiative zur Ausarbeitung eines „europäischen 

Rahmens“, in dem die EU und ihre Mitgliedstaaten Informationen austauschen können, um 

ausländische Investitionen in strategischen Sektoren mit dem Ziel zu überprüfen, die nationale 

Sicherheit und die öffentliche Ordnung zu gewährleisten und gleichzeitig entschieden für Handel 

offen zu bleiben.  

 

Für Flandern ist „Schutz ohne Protektionismus“ wesentlich. Deshalb wollen wir auch die Länder 

schützen, die weniger gut gerüstet sind, um die Vorteile des Handels zu nutzen. Meine Regierung  
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ist der Auffassung, dass Freihandelsabkommen dazu beitragen sollten, die Achtung der 

Menschenrechte vor Ort zu verbessern, unterstützt die Aushandlung ehrgeiziger Kapitel zu 

nachhaltiger Entwicklung in Freihandelsabkommen und ist bestrebt, die Einhaltung der 

wichtigsten internationalen Arbeits- und Umweltstandards zu fördern. Es darf keine Senkung der 

Standards durch den Handel geben! 

 

Als Beispiel für diesen guten Ansatz freue ich mich, dass erst vor zwei Wochen die rechtliche 

Überprüfung des Handelsabkommens zwischen der EU und Vietnam abgeschlossen werden 

konnte, da nun „klare Verpflichtungen zur Achtung der Menschenrechte und der internationalen 

Arbeitsübereinkommen“ eingegangen wurden.   

 

Neben dem neuen Ansatz „Handel für alle“ auf EU-Ebene will Flandern eine Vorreiterrolle bei der 

Erschließung des gesamten Potenzials des privaten Sektors für eine nachhaltige Entwicklung 

übernehmen: 

- Erst vor kurzem hat Flanders Investment & Trade Leitlinien für Unternehmen eingeführt, 

die auf die Ziele der Vereinten Nationen für nachhaltige Entwicklung hinarbeiten.  

- Um darauf weiter aufzubauen, werde ich im Dezember dieses Jahres eine hochkarätige 

Konferenz über Wirtschaft und Menschenrechte abhalten. 

 

Ziel dieser Konferenz ist der Austausch bewährter Praktiken beim Einsatz neuer Technologien für 

mehr Transparenz und Achtung der Menschenrechte in der gesamten Wertschöpfungskette. Ich 

hoffe, Sie können auch von unserem Ansatz lernen. 

 

Das bisher beste Beispiel für ein modernes Handelsabkommen mit einem ehrgeizigen Kapitel über 

nachhaltige Entwicklung ist CETA, das umfassende Wirtschafts- und Handelsabkommen zwischen 

der EU und Kanada. Aus diesem Grund - neben den gegenseitigen wirtschaftlichen Vorteilen, die 

CETA bringen wird - bin ich stolz darauf, dass das Flämische Parlament CETA bereits gebilligt hat.  

Dies ist ein sehr positives Signal an Kanada, unsere kanadischen Partnerprovinzen und die 14 EU-

Mitgliedstaaten, die ihren Ratifizierungsprozess noch abschließen müssen. In diesem 

Zusammenhang begrüße ich die österreichische EU-Präsidentschaft, die CETA vor nur einer Woche 

ratifiziert hat. CETA ist ein modernes „freies“ und „faires“ Handelsabkommen und ein Modell für 

andere zukünftige Freihandelsabkommen. Deshalb bin ich überzeugt, dass die Ratifizierung von 

CETA auch von größerer geostrategischer Bedeutung ist. Schließlich geht es darum, ein freies, faires 

und nachhaltiges Handelsmodell durchzusetzen.  

 

Wir sind zuversichtlich, dass wir die anderen modernen Handelsabkommen mit Japan, Singapur, 

Mexiko und Vietnam so bald wie möglich umsetzen können: 

- Meine Gespräche mit dem vietnamesischen Premierminister und den Handels- und 

Industrieministern bei meinen jüngsten Handelsmissionen in Vietnam haben gezeigt, dass 

beide Seiten bereit sind, so bald wie möglich fortzufahren. Wie gesagt, ist die rechtliche 

Überprüfung nun abgeschlossen.  

- Wir hoffen auch, die Verhandlungen mit MERCOSUR und Chile schnellstmöglich 

abschließen zu können.  

- Außerdem hoffen wir auf rasche Verhandlungen mit Australien und Neuseeland, zu denen 

Flandern intensive wirtschaftliche und historische Beziehungen unterhält.  

- Wir freuen uns auch auf die Verhandlungen zwischen der EU und anderen ASEAN-Parteien 

und weiteren Ländern.  
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- Nicht zuletzt freut es mich natürlich besonders, dass das Handelsabkommen zwischen der 

EU und und Japan bald unterzeichnet wird.  

 

Gestatten Sie mir, dem japanischen Volk und der japanischen Regierung nach den anhaltenden 

schweren Regenfällen in der Region Hiroshima mein aufrichtiges Beileid und Mitgefühl 

auszusprechen. 

 

Eine kürzlich durchgeführte weltweite Umfrage eines der vier großen Beratungsunternehmen 

unter 1.300 CEO's zeigt, dass 55 Prozent dieser Wirtschaftsführer glauben, dass die Gefahr einer 

Zunahme des wirtschaftlichen Protektionismus in der Welt die größte Bedrohung für das 

zukünftige Wachstum ihres Unternehmens darstellt. In diesem Zusammenhang möchte ich Ihre 

Aufmerksamkeit auf ein besonderes Thema - den Brexit - lenken.  

 

In der Geschichte florierte Flandern, wenn und als das Vereinigte Königreich florierte. Wir haben 

eine einzigartige und sehr geschätzte Beziehung zum Vereinigten Königreich. Sie reicht zurück bis 

zum Ersten Weltkrieg und zum Fischereiprivileg von 1666, das 50 Brügger Fischern auf Ewigkeit 

gestattet, in britischen Gewässern zu fischen und sogar bis zur Schlacht der Goldenen Sporen, die 

als Bezug für den „Feiertag Flanderns“ dient, den wir heute feiern.  

 

In Achtung der britischen Abstimmung über den Brexit sind wir verpflichtet, unsere Beziehungen 

neu zu definieren. Das ist keine leichte Aufgabe. Die roten Linien der britischen Regierung lassen 

nicht viele Optionen zu. Aber Flandern legt, wie schon 1302, großen Wert auf den Handel mit 

Großbritannien, und zwar so reibungslos wie möglich. 

 

Flandern möchte einen handelsfreundlichen Brexit, der Folgendes beinhaltet:  

- ein ehrgeiziges, tiefgreifendes und umfassendes Freihandelsabkommen,  

- einen Plus-Vertrag mit enger Zusammenarbeit in möglichst vielen Politikbereichen. 

 

Doch die Uhr tickt, und ich hoffe aufrichtig, dass die nächsten 17 Wochen richtig genutzt werden, 

um einen „intelligenten“ Brexit zu erreichen. In diesem Zusammenhang möchte ich hervorheben, 

dass unser Land auf Ersuchen Flanderns den Europäischen Rat vom 28. Juni davon überzeugt hat, 

deutlich daran zu erinnern, „dass die Union bereit sein wird, ihr Angebot zu überdenken, wenn 

sich die Positionen des Vereinigten Königreichs weiterentwickeln sollten“.   

 

Ich begrüße daher den umfassenden Vorschlag der britischen Regierung vom vergangenen Freitag, 

der in die Richtung des "handelsfreundlichen" Brexit geht, den die Regierung von Flandern 

befürwortet. Wir werden das lang erwartete Weißbuch mit großem Interesse analysieren und 

beurteilen, ob der Vorschlag  

- zukunftssicher und 

- unzweideutig ist 

- und praktikable Lösungen für Unternehmen und Häfen ermöglicht.      

 

Letztlich zweifelt Flandern nicht daran, dass das Vereinigte Königreich auch nach dem Brexit der 

wichtigste Partner der EU bei der Verteidigung eines modernisierten multilateralen 

Handelssystems bleiben wird. Das Folgende achtet: die Rechtsstaatlichkeit und die internationalen 

Standards für Schutz, Arbeit und Umwelt. Schließlich verbindet uns viel mehr als uns trennt. 
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Lassen Sie mich abschließend meine Hoffnung zum Ausdruck bringen, dass wir die Unruhen 

zwischen uns überwinden und das Vertrauen und die Stabilität zwischen allen Partnern wieder 

herstellen können. Flandern ist und bleibt eine offene Wirtschaft, die mit allen ihren Partnern 

konstruktiv zusammenarbeiten möchte. Flandern weiß auch aus seiner eigenen Vergangenheit, 

dass wir nur gemeinsam große Gräben überwinden und internationale Herausforderungen 

bewältigen können. 

 

Ich möchte Ihnen aufrichtig für Ihre heutige Anwesenheit danken, um gemeinsam den Feiertag 

Flanderns zu feiern und Ihnen meine Botschaft des Vertrauens in den freien und fairen Handel, in 

Multilateralismus und in einen konstruktiven Dialog in Ihre Hauptstädte und Organisationen 

mitgeben. 
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    Speech by the Minister-President of the Government of Flanders  

Geert BOURGEOIS 

    to the members of the Diplomatic Corps on the occasion of 11 July 

    Brussels, 9 July 20184  

 

 
Mister Speaker of the Flemish Parliament, 

Excellencies, 

Members of the Government of Flanders, 

Colleagues from the Flemish and Federal Parliament, 

Dear guests, 

 

 

On this eleventh of July 2018, we gather to celebrate the last Flanders Day before the important 

elections of May 2019. These elections at Flemish, Federal and EU level will come at a time when 

the world again finds itself at the crossroads of interlinked challenges. Globalisation has created 

openness and prosperity, but it has also made the world much more complex and complicated to 

understand as it has become more integrated and interdependent. Policy decisions taken in one 

country may seriously affect other states, regional blocks and indeed world trade. 

 

Flanders is undeniably an example of a federated state that embraces global trade and depends 

on global trade to create growth and prosperity. The figures speak for themselves: 

- In 2017, for the eighth consecutive year, Flanders exported goods and services for a new 

record amount of 317 billion euros.  

- Today, Flanders ranks as the fifteenth export nation worldwide. 

- This means one in three jobs in Flanders are dependent on international trade.  

 

It goes without saying that Flanders, with its competitive, highly skilled, innovative and open 

economy is attractive to many investors. It is certainly one of the reasons why Flanders also hit a 

record high in 2017 in attracting over two billion euros in foreign direct investments, spread across 

215 projects and creating 5.377 new jobs. 

 

Flanders believes in open markets. A thorough ex-post evaluation of the impact of recently 

concluded EU trade agreements confirmed that these trade agreements effectively deliver growth 

                                                           
4 Check against delivery 
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and prosperity in Flanders. We are not afraid of competition because it keeps us on our toes. Free 

trade allows us to see what others are developing, what others getting up to and what they have 

in the pipeline.  

 

We believe free trade drives innovation and forces us to continue investing in R&D, innovation 

and first rate education in Flanders. As I often say: alongside trade, our only other drivers for 

growth in Flanders are “human resources”. These resources sit between 1.5 and 2 metres in height. 

 

For all of these reasons, Flanders remains a strong believer in free trade and a fierce supporter of 

the multilateral trading system. But, we are not naive free traders. In order to benefit everyone, 

free trade has to be played by the rules. The World Trade Organisation, with its unique features, 

such as the Trade Policy Review Mechanism  and the Dispute Settlement Body has enabled us to 

uphold the rule of law and to avoid trade conflicts, which could otherwise only be settled by 

taking up arms. It goes without saying that the multilateral trading system is not perfect and an 

overhaul is undeniably needed. This implies that all partners around the table need to adopt a 

constructive stance. Let us modernise the World Trade Organisation together. 

 

Flanders believes in the added value of the European Union. We have presented our Vision on the 

future of the European Union in which we speak out in favour of the EU, as the most important 

lever for Flanders’ Foreign and International Trade Policy.  

 

No EU Member State is big enough to face global challenges on its own. As you will be aware, 

these challenges include:  

- migration,  

- climate change,  

- financial stability, 

- security and defence, 

- the promotion of peace, the respect for the rule of law  

- and respect for human rights.  

 

The same goes for our international trade issues. This is also the reason why, in 1958, European 

Member States decided to assign exclusive power over trade-related issues to the European Union. 

An approach to trade that only looks at national elements is doomed to fail and could cause so 

much disruption that it could lead to conflict.   

 

Which is why I am happy that the Council of the EU decided to make full use of the Singapore-

Opinion of the European Court of Justice and split Free Trade Agreements and Investor Protection 

Agreements in future EU trade deals. 

 

Not only does Flanders believe that trade should be ‘free’, it should also be ‘fair’. Throughout 

history, some have always believed trade imbalances can easily be corrected by taking unilateral 

action. However, unilateralism has invariably sparked counter-reactions and led to a negative 

spiral of retaliation. I wish to express Flanders’ concern at the unilateral actions taken by the 

United States of America, one of our best friends and a long-time ally. Not just for backtracking 

on the Paris Climate Agreement, but also for considering NAFTA and EU partners a threat to 

American ‘national security’. In the Flemish Parliament as well as in various bilateral meetings, I 

have consistently advocated a new Trans-Atlantic Partnership that includes ‘free’ and ‘fair’ trade.  
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Even in the current situation, I will continue to defend such a strong economic partnership with 

the United States. However, we do understand the concerns of President Trump. 

 

We too note that some still believe that over-subsidising production and dumping goods on 

foreign markets can continue without having consequences.  

 

Our trade rules therefore need to evolve so that all partners refrain from pursuing such policies.  

But to do so, we need to work together and reinforce - not withdraw from - multilateral 

cooperation.  

 

As such, Flanders supports the EU in its efforts to revitalise the World Trade Organisation (WTO): 

- We must equip the World Trade Organisation with the tools to deal with modern trade.  

- Developing modern trade rules and standards, and ensuring they are complied with, is 

essential to create a level playing field for our businesses.  

 

This is why we also stand with the European Union to work with partners in different multilateral 

fora to deal with the problem of ‘overcapacity’ and the ‘infringements of intellectual property 

rights’.  

 

We welcome the EU measures adopting modern trade defence instruments  and implementing 

rebalancing measures against all illegal and WTO-inconsistent tariff increases.  

 

Flanders is also actively involved in the initiative to work up a ‘European framework’, in which 

the EU and its Member States can exchange information to screen foreign investments in strategic 

sectors, with the aim of guaranteeing national security and public order whilst remaining firmly 

open for business.  

 

To Flanders, it is crucial that we ‘protect without protectionism.’ This is why we also want to 

defend those countries that are less well equipped to reap the benefits of trade. My Government 

believes free trade agreements should help improve respect for human rights on the ground; 

supports the negotiation of ambitious sustainable development chapters in Free Trade 

Agreements and seeks to promote compliance with core international labour and environmental 

standards. There can be no lowering of standards through trade! 

 

As an example of this sound approach, I am pleased that, just two weeks ago, the legal review of 

the EU-Vietnam trade deal was able to be finalised, with “clear commitments to respect human 

rights and International Labour Conventions” now agreed upon.   

 

In addition to the new ‘Trade for All’ approach at EU level, Flanders is keen to serve as a pioneer 

in unlocking the full potential of the private sector for sustainable development: 

- Only recently, Flanders Investment & Trade launched guidelines for businesses to work 

towards the United Nations Sustainable Development Goals;  

- Building on these guidelines, I will organise a high-level conference on business and human 

rights in December of this year.  
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The aim of this conference will be to exchange best practices on the use of new technologies for 

greater transparency and respect for human rights across the entire supply chain. I hope you can 

also learn from our approach. 

 

The best example so far of a modern trade agreement with an ambitious sustainable development 

chapter is CETA: the Comprehensive Economic and Trade Agreement between the EU and Canada.  

It is for this reason, along with the mutual economic benefits CETA is set to generate, that I am 

proud the Flemish Parliament has already approved CETA. This is a very positive signal to Canada, 

our Canadian partners at the Provinces and Territories of Canada, and the 14 EU Member States 

which still need to finalise their ratification process. In this respect, I salute the Austrian EU 

Presidency that ratified CETA just one week ago. CETA is a state-of-the-art ‘free’ and ‘fair’ trade 

agreement and a model for other free trade agreements to come. This is why I am confident that 

the ratification of CETA is also of a more geostrategic importance. Ultimately, it is about upholding 

a free, fair and sustainable trade model.  

 

We are hopeful we can now implement the other modern trade agreements with Japan, Singapore, 

Mexico and Vietnam as soon as possible: 

- My encounters with the Vietnamese Prime Minister and the Ministers for Trade and 

Industry on my recent trade missions in Vietnam showed great willingness on both sides 

to proceed as soon as possible. As stated, the legal review has now been completed.  

- We also hope to conclude the negotiations with MERCOSUR and Chile at the earliest 

possible time.  

- Furthermore, we hope for swift negotiations with Australia and New Zealand, two 

countries with which Flanders maintains intense economic and historical ties.  

- We also look forward to the negotiations between the EU and other ASEAN-parties and 

other countries.  

- Last but not least, I am of course especially pleased that the EU-Japan Trade Agreement 

will be signed soon. 

 

I would like to take this opportunity to express my sincere condolences and compassion with the 

Japanese people and the Government of Japan for the deaths and devastation suffered in the 

Hiroshima area in the wake of the heavy rains. 

 

A recent global survey by one of the big four consultants among 1.300 CEOs shows that 55% 

percent of these captains of industry believe the threat of increased economic protectionism in 

the world is the biggest threat to the future growth of their business. In this respect, I would like 

to draw your attention to one particular issue, which is Brexit.  

 

Historically, Flanders has always thrived when the UK thrived. We have a unique and cherished 

relationship with the UK. This relationship goes back to the Great War and the Royal Privilege of 

1666 which granted fifty Bruges-based fishermen eternal access to British waters and even to the 

Battle of the Golden Spurs, the event that is the reason why we are celebrating ‘Flanders Day’ 

today.  

 

Respecting the British vote in the Brexit referendum, we are obliged to redefine our relationship. 

This is not an easy task. The red lines of the UK Government do not allow for many options. 
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However, as in 1302, Flanders attaches great importance to its trade with the UK – which we are 

keen to continue with as little friction as could possibly be. 

 

Flanders wants a trade-friendly Brexit which entails: 

- an ambitious, deep and broad Free Trade Agreement 

- a plus-treaty with close cooperation in as many policy areas as possible. 

 

However, the clock is ticking and I sincerely hope the next 17 weeks will be used in good stead to 

arrive at a “smart” Brexit deal. In this respect, I would like to highlight the fact that it was at 

Flanders’ request that our country persuaded the European Council held on the twenty-eighth of 

June to clearly recall that “if the UK positions were to evolve, the Union will be prepared to 

reconsider its offer.”   

 

I therefore welcome the UK Government’s comprehensive proposal of last Friday which moves 

towards the “trade-friendly” Brexit which the Government of Flanders is in favour of. We will 

analyse the much-awaited White Paper with great interest and assess whether the proposal is:  

- future-proof,  

- unambiguous, 

- and allows for workable solutions for companies and ports.      

 

Ultimately, Flanders is confident that - even after Brexit - the UK will continue to remain the EU’s 

most significant partner in defending a modernised multilateral trading system with respect for 

the rule of law and for international standards of protection, labour and the environment. After 

all, there is much more that unites us than divides us. 

 

Please allow me to conclude by expressing my hope that we will overcome whatever causes 

turbulence between us and that we may reaffirm trust and stability between all partners. Flanders 

is and remains an open economy that wishes to engage constructively with all its partners. 

Flanders also knows from its own past that only together we can overcome great divides and 

international challenges. 

 

Thank you very much for your attendance here today to celebrate Flanders Day with us. Please 

allow me to reach out to you to take my message of confidence in free and fair trade in 

multilateralism and in a constructive dialogue back to your capitals and organisations. 


